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 Mjesečnik udruge Zelena Istra                                                                                       Srpanj 2007. 

 
ŠTO VAM 

DONOSIMO U OVOM 

BROJU? 

Kratak pregled aktivnosti 

Zelene Istre tijekom 

srpnja: 

 

- Mobilizacija javnosti za 

sudjelovanje u procedurama 

procjene utjecaja na okoliš  

- Počeo "KaPo" projekt 

 - Sastanak udruga s 

predstavnicima Europske 

komisije 

- Hoće li biti javne rasprave o 

Kaštijunu?  

- Komentari na financiranje 

ŽCGO Kaštijun 

 
 

ZELENI TELEFON 

 

U srpnju 2007. primili smo 31 

prijavu građana na Zeleni 

telefon i to vezane za 

sljedeće probleme: gradnja 2, 

otpad 16, razno 9, zračenje 1, 

životinje 3. 

 

Više o slučajevima pročitajte 

na str. 6 i 7. 

 

MOBILIZACIJA JAVNOSTI ZA 
SUDJELOVANJE U PROCEDURAMA 
PROCJENE UTJECAJA NA OKOLIŠ 

 
 

Postojeći hrvatski Pravilnik o procjeni 

utjecaja na okoliš ne omogućava 

učinkovito sudjelovanje javnosti u procesu 

odlučivanja i to je jedna od njegovih 

glavnih slabosti. Oni koji utječu na okoliš 

daleko su premoćniji od onih koji su 

pogođeni utjecajem na okoliš.  

 

Hrvatska je trenutno u procesu usklađivanja svog zakonodavstva na tom 

području s europskim standardima. Novi će propisi donijeti složenije i, 

vjerujemo, bolje mehanizme odnosno mogućnosti sudjelovanja javnosti u 

procedurama procjene utjecaja na okoliš, ali njihovo uvođenje nije samo 

po sebi dovoljno za učinkovitost. Zelena Istra je stoga s 5 udruga za zaštitu 

okoliša, Sunce, Eko Pan, Franjo Košćec, Zeleni Osijek i Divina Natura 

pokrenula 18-mjesečni projekt pod nazivom "Mobilizacija javnosti za 

sudjelovanje u procedurama procjene utjecaja na okoliš" tijekom 

kojeg će se široj javnosti pružiti informacija o novim propisima, 

mogućnostima i najboljoj praksi putem publikacija, seminara i info-

centra. Među očekivanim rezultatima su bolje razumijevanje i primjena 

principa sudjelovanja javnosti u procedurama procjene utjecaja na okoliš, 

veće sudjelovanje javnosti u odlučivanju na lokalnoj razini, veća 

sposobnost djelovanja udruga za zaštitu okoliša u praćenju provedbe 

propisa, te učinkovitija zaštita okoliša. 

 
Dušica Radojčić 
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ZAJEDNIČKO UPRAVLJANJE ZAŠZIĆENIM PODRUČJIMA KAMENJAK I POHORJE 

 
Počeo "KaPo" projekt  

 
 

U srpnju 2007. započeo je projekt “Zajedničko 
upravljanje zaštićenim područjima Kamenjak i 
Pohorje – KaPo” (“Common management of 
protected areas Kamenjak and Pohorje – KaPo”). 
Projekt u kojem surađuju Slovenija i Hrvatska 
financiran je sredstvima Europske Unije i provodi 
se u sklopu “INTERREG IIIA Programa za 
susjedstvo Slovenija-Mađarska-Hrvatska 2004-
2006”. S hrvatske strane projekt provodi Općina 
Medulin u partnerstvu s nevladinom udugom za 
zaštitu okoliša “Zelena Istra” i Javnim ustanovama 
“Kamenjak” i “Natura Histrica”, a sa slovenske 
strane općine Ruše, Rače-Hram, Hoče-Slivnica i 
Maribor. Projekt je započeo u srpnju 2007. i traje 
14,5 mjeseci. 

Zajednički cilj projekta “KaPo” je doprinos održivom 
upravljanju zaštićenim krajolikom Donji Kamenjak i 
medulinski arhipelag u Hrvatskoj i zaštićenim 
planinskim područjem Pohorje u Sloveniji. Projekt je 
iniciran zbog zajedničkih problema u upravljanju 
zaštićenim područjima Kamenjak i Pohorje (veliki 
periodički priliv turista, nedovoljno iskustvo i 
stručnost lokalnih institucija u pitanjima zaštite 
prirode te niska razina javne svijesti o vrijednostima 
zaštićenih područja) i komplementarnosti potreba i 
iskustava prekograničnih partnera. Stoga će 
slovenski i hrvatski partneri tijekom projekta 
razmjenjivati iskustva i dobre prakse u upravljanju 
svojim zaštićenim područjima tijekom niza posjeta, 
radionica i zajedničkih sastanaka. 

S hrvatske strane projekt “KaPo” integrirat će 
sudionički model planiranja održivog 
upravljanja zaštićenim krajobrazom Donji 
Kamenjak i medulinski arhipelag”. Ideja o potrebi 
realizacije projekta u Istri i pretpostavka za njegovo 
uspješno provođenje proizlazi iz dugogodišnje 
dobre suradnje udruge “Zelena Istra” s Općinom 
Medulin i Javnim ustanovama za upravljanje 

zaštićenim dijelovima prirode “Kamenjak” i 
“Natura Histrica”. Tijekom posljednjih nekoliko 
godina “Zelena Istra” je u partnerstvu s općinom 
Medulin i JU “Kamenjak” i “Natura Histrica” provela 
niz projekata usmjerenih ka povećanju kvalitete 
zaštite Donjeg Kamenjaka i medulinskog 
arhipelaga: 

• "Zaštita i promicanje važnosti endemičnih 
livada morske cvjetnice Posidonia oceanica" 
(2003-2004)  

• “Kreiranje su-dioničkog modela odlučivanja i 
upravljanja zaštićenim dijelovima prirode” 
(2004-2005)  

• “Poučna staza prirodnih i kulturno-povijesnih 
vrijednosti Kamenjaka” (2006)  

• Smjernice za provođenje aktivnosti iz “KaPo” 
projekta zacrtane su i u dokumentu “Zelena 
agenda općine Medulin” donešenom tijekom 
istoimenog projekta, kojeg je “Zelena Istra” 
provodila od 2003-2005. godine. 

 
U sklopu projekta “KaPo”, “Zelena Istra” osnovat 
će i voditi Edukativni Posjetiteljski Centar 
posvećen zaštićenom krajoliku “Donji Kamenjak i 
medulinski arhipelag”. Centar će biti opremljen 
edukativnim materijalima posvećenim prirodnim 
vrijednostima zaštićenog krajolika Kamenjaka, 
knjižnicom s građom iz područja zaštite prirode, 
laboratorijem, a u njemu će se nalaziti i uredi 
voditelja eko-centra i uprave JU “Kamenjak”. 
“Zelena Istra” u Centru će održavati radionice za 
školsku djecu te voditelje i članove ronilačkih 
klubova, projekcije filmova i predavanja za lokalno 
stanovništvo, posjetit će ga školska djeca iz 
slovenskih partnerskih općina, a tijekom sezone 
Centar će biti otvoren za posjete turista i građana. 
Prostorije Centra također će biti i mjesto za susrete 
i sastanke između partnera u projektu. U skladu sa 
svojim dugogodišnjim iskustvom u sudjelovanju u 
projektima koji razvijaju sudioničke modele 
upravljanja zaštićenim dijelovima prirode, “Zelena 
Istra” će tijekom projekta poticati aktivnosti koje će 
osigurati transparentno provođenje projekta i 
uključenost lokalnog stanovništva u upravljanje 
Kamenjakom i aktivnosti Eko Centra. 
 
Aktivnosti Javne ustanove “Kamenjak” rezultirat 
će studijom prometa na rtu Kamenjaku te 
smjernicama i direktnim akcijama koje će dovesti do 
smanjenja broja motornih vozila na Kamenjaku i 
poticanja korištenja alternativnih oblika dolaska 
(bicikli i pješačenje), a time i veće zaštite prirode. 
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Javna ustanova “Natura Histrica” tijekom 
projekta provest će istraživanja flore na Kamenjaku 
i izraditi stručnu podlogu (dokument “Elaborat za 
osnivanje botaničkog rezervata”), potrebnu za 
proglašenje botaničkog rezervata na Kamenjaku. 
Također će provesti stručna istraživanja kojima će 
ustanoviti i vrednovati sadašnje stanje zaštićenog 
krajolika, na osnovu kojeg će izraditi dokument 
“Nacrt plana upravljanja zaštićenim krajolikom Donji 
Kamenjak i medulinski arhipelag”. 
 
Općina Medulin će kao voditelj projekta organizirat 
događanja i osiguravati suradnju sa slovenskim 
partnerima, organizirati studijska putovanja 

htrvatskih partnera u Sloveniju i obrnuto, nadzirati 
provođenje projekta, koordinirati sastanke među 
projektnim partnerima i izvještavati javnost o tijeku 
projekta.  
 
Za provođenje svih aktivnosti u projektu potrebna je 
koordinacija i uska suradnja između svih partnera. 
Ovaj projekt dobar je primjer kako lokalna uprava, 
Javne ustanove i nevladine udruge mogu zajedno 
surađivati u održivom upravljanju prirodnim 
bogatstvima i trebao bi biti model za suradnju i 
unaprjeđenje zaštite i u drugim zaštićenim 
područjima u Hrvatskoj. 

Barbara Mikac 

 
 
 
SASTANAK UDRUGA ZA ZAŠTITU OKOLIŠA S PREDSTAVNICIMA EUROPSKE KOMISIJE 

 
O pregovorima o pristupanju Hrvatske EU 

 
 
Europski ured za okoliš (European Environmental 
Bureau– EEB) organizirao je u Briselu 16. i 17. 
srpnja sastanak predstavnika New NGO Foruma - 
18 nevladinih organizacija za zaštitu okoliša iz 
Rumunjske, Bugarske, Makedonije, Srbije, Kosova, 
Crne Gore, Turske, Bosne i Hercegovine, Albanije i 
Hrvatske s predstavnicima Europske komisije i DG 
Environmenta (Directorat General Environment - 
Ministarstvo za okoliš Europske komisije). Na 
ovom, drugom po redu sastanku New NGO 
Foruma, hrvatske su udruge predstavljali Dušica 
Radojčić iz Zelene Istre i Toni Vidan iz Zelene 
akcije. 
 
Kao i prvi puta prošle godine u srpnju u Briselu, 
udruge su upoznate s tijekom pregovora o 
pristupanju Hrvatske Europskoj uniji odnosno 
postavljanju mjerila (benchmarks) koje je po 
pojedinim poglavljima potrebno zadovoljiti da bi se 
mogli otvoriti pregovori. Postoji ukupno 35 poglavlja 
pregovora od kojih se svako otvara zasebno i to 
nakon obavljenog analitičkog pregleda i ocjene 
usklađenosti nacionalnog zakonodavstva s pravnim 
stečevinama EU - tzv. screeninga i pozitivne 
preporuke za početak pregovora. U slučaju kada svi 
kriteriji nisu zadovoljeni, postavljaju se mjerila - 
benchmarks koje je potrebno ispuniti. Nakon 
obavljenog screeninga za poglavlje okoliša, otvoren 
je jedan benchmark, a radi se o financijskim 
sredstvima - kako, kada i otkuda će se osigurati 
sredstva za provedbu zacrtanog. Za potpuno 
usklađivanje s europskom pravnom stečevinom 
u tom poglavlju Hrvatskoj će biti potrebna velika 
financijska sredstva (oko 10-11 milijardi eura), 
pa se smatra da za jedno tako zahtjevno 

područje pregovori neće brzo napredovati. 
 
Predstavnici Zelene akcije i Zelene Istre iznijeli su 
probleme u radu udruga i građanskih inicijativa na 
području zaštite okoliša u Hrvatskoj, a najviše su 
kritika imali na proces uključivanja javnosti u 
kreiranje politika i novih propisa. Između ostalog, 
bilo je riječi i o nužnosti uključivanja javnosti u 
pripremu izvještaja o napretku Hrvatske u 
približavanju EU, koji se objavljuje krajem svake 
godine. Budući da se taj izvještaj ove godine planira 
u rujnu, za pravu javnu raspravu sada je prekasno, 
ali DG Environment smatra da bi udruge svakako 
morale uključiti u pripremu izvještaja sljedeće 
godine.  
 
Predstavnik DG Environmenta, Claude Rouam, 
izjavio je da je DG Environment svjestan potrebe 
asistencije udrugama za zaštitu okoliša, korektiv 
nužan svakom demokratskom društvu. Posao bio 
im bio lakši, drži, kada bi udruge same procijenile 
svoje potrebe odnosno sudjelovale u izradi 
programa financiranja. Stoga će ponoviti preporuku 
vladama da u proces programiranja prioriteta za 
financiranje te izradu nacionalnih strateških 
dokumenata počnu uključivati i nevladin sektor.  
 
 
Za više informacija:  
 

www.newngoforum.org 
 
 

Dušica Radojčić

 
 



Srpanj  2007. 4 

EKO EDUKACIJA NA TEME "OTPAD" I "MORE" 
 
Zelena Istra i učenici OŠ “Dr. Mate Demarin” iz Medulina 

ponovo u akciji! 
 
I ovog  smo ljeta u suradnji s OŠ “Dr. Mate 
Demarin” iz Medulina organizirali ljetne eko-
aktivnosti za učenike s područja te općine. 
Ovogodišnju eko-edukaciju provest ćemo kroz niz 
praktičnih radionica na teme “otpad” i “more”.  
 
Na prvoj radionici u srpnju od desetolitarskih 
spremnika za vodu napravili smo splav. Uz dobru 
ideju i malo truda, od na prvi pogled beskorisnog 
otpada mogu se napraviti korisni predmeti. Tako se 
na primjer i petolitarske boce od vode mogu koristiti 
kao spremnici za otpadno jestivo ulje iz kućanstva. 
Pošto u Medulinu i Banjolama na benzinskim 
stanicama postoje posebni spremnici za tu vrstu 
otpada, sudionici pripremili svaki svoj spremnik i 
ponijeli ga kući kako bi i svoje ukućane potaknuli na 

odvojeno sakupljanje korisnih sirovina. 
 
Tijekom sljedeće radionice proučavat ćemo 
bentonske organizme koji žive zakopani u pijesku. 
Budući da su nepomični i stoga jako osjetljivi na 
zagađenje (ne mogu ga izbjeći) odličan su 
pokazatelj zdravlja mora. Sudionici će direktno, 
"hands on" metodom, moći sami pomoću 
mikroskopa promatrati i analizirati žive organizme.  
Vjerujemo da će mladi aktivisti opremljeni 
maskama, perajama, pincetama, mrežicama i 
mikroskopom biti uspješni u analizi te da ćemo 
njihove "znanstvene" rezultate moći na kraju javno 
predstaviti u foto-albumu ljetnih eko-radionica. 
 

Irena Burba/ Ingrid Ugussi

 
 
 
 
OČEKUJE SE JAVNA RASPRAVA O BUDUĆEM ŽUPANIJSKOM CENTRU ZA GOSPODARENJE 
OTPADOM KAŠTIJUN 
 

Odlučivanje o kapitalnim projektima ponovo zaobilazi 
građane! 

 

 
U srpnju smo od Ministarstva zaštite okoliša, 
prostornog uređenja i graditeljstva saznali da je 
izrada Studije utjecaja na okoliš budućeg 
Županijskog centra za gospodarenje otpadom 
Kaštijun u završnoj fazi  i da će  do jeseni 2007. 
biti organizirana javna rasprava kako bi se mogli 
zadovoljiti svi uvjeti pribavljanja potrebne 
dokumentacije za podnošenje aplikacije za 
dobivanje sredstava iz IPA fonda Europske unije. 
 
Raspitali smo se o tome u Istarskoj županiji, Gradu 
Puli i kod izrađivača studije (Fakulteta strojarstva i 

brodogradnje u Zagrebu), koji su nam potvrdili da 
se dokumentacija za Kaštijun ubrzano priprema i da 
će javnost o tome biti obaviještena za vrijeme 
javne rasprave. 
 
Po tko zna koji put poručili smo im da je to – krivo!   
 
Javnost je potrebno uključiti u ranoj fazi 
planiranja, nikako ne na kraju kada je već izrađena 
sva dokumentacija i Studija utjecaja na okoliš. 
Tijekom javne rasprave nakon završetka izrade svih 
tih dokumenata javnosti se redovito poručuje “ili 
ćemo prihvatiti ovakvo rješenje ili nećemo još dugo 
dobiti financijska sredstva za realizaciju projekta”, 
što je ucjena javnosti a ne pružanje mogućnosti 
sudjelovanja i stvarno uključivanje u odlučivanje. 
Europska praksa procedure procjene utjecaja na 
okoliš predviđa rano sudjelovanje javnosti (u fazi 
idejnog projekta) i obavezu ponude alternativa i 
procjene utjecaja na okoliš za alternativne lokacije. 
Tek na temelju svega toga se može odlučiti za 
najbolju opciju. Osim toga, kao što je praksa već 
nebrojeno puta pokazala, dovođenjem javnosti 
pred gotov čin dolazi do nepovjerenja i 
protivljenja građana čime se realizacija projekta 
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odugovlači, nepotrebno troši novac i stvara 
nepovoljna atmosfera i za druge buduće projekte. 
Informiranje javnosti u ranim fazama planiranja i 
pružanje mogućnosti sudjelovanja u odlučivanju 
donosi višestruke koristi u kasnijim koracima.  
 
Smatramo da Grad Pula kao vlasnik zemljišta 
budućeg centra, upravitelj odlagališta putem JP 
Herculanea d.o.o. i suvlasnik tvrtke Kaštijun d.o.o. 
nije poduzeo potrebne aktivnosti informiranja 
javnosti, pa tako ni onih koji će biti izloženi 
direktnom utjecaju budućeg Centra (stanovnike 
obližnjih naselja u općini Medulin), o stvarnom 
značenju izgradnje i postojanja jednog takvog 
centra. Javnosti nije pružena nikakva informacija 
kako će centar izgledati, što će sve sadržavati (npr. 
prilikom potpisivanja Društvenog ugovora s 
Istarskom županijom govorilo se o izgradnji 
kompostane, a sad je ona izbačena iz projekta, prije 
se nije spominjala proizvodnja RDF-a i dr.), koliko 
će koje postrojenje ili objekt biti veliko, koliko 
će proizvoditi buku, neugodne mirise, otpadne 
vode, hoće li biti postavljena baklja za izgaranje 
viška plinova, kako će utjecati na kvalitetu 
života stanovništva i gospodarske aktivnosti 
(posebno turizam) itd.? 
 
Obzirom da još nije kasno od Grada Pule i Istarske 
županije očekujemo da prije same javne rasprave 
o Studiji utjecaja na okoliš budućeg CGO Kaštijun 
(što predstavlja zakonski minimum i prekratko traje 
da bi se unutar nje sve društvene skupine mogle 
uključiti) iniciraju informiranje javnosti, posebno 
onih koji će biti direktno pogođeni budućim 
Centrom. To se može realizirati kroz prezentacije, 
tiskane materijale, putem medija, putem mjesnih 
odbora itd. 
 
No, kako vrijeme promiče i planirani početak javne 
rasprave sve je bliži, odlučili smo i sami nešto 
poduzeti po tom pitanju. U suradnji sa slovenskim 
kolegama i predstavnicima tvrtke koja upravlja 
Centrom za gospodarenje otpadom u Celju 
(Slovenija) organizirali smo 24. srpnja 2007. 
obilazak tog Centra koji je prema informacijama 
dobivenim od Istarske županije i izrađivača Studije 
utjecaja na okoliš za CGO Kaštijun (Fakultet 
strojarstva i brodogradnje) vrlo sličan onome koji bi 
se trebao izgraditi na Kaštijunu. 
 

Pozvali smo i odazvali su se predstavnici 
poglavarstva Općine Medulin i općinskih mjesnih 
odbora, predstavnici Istarske županije, g. Josip 
Zidarić, pročelnik Odjela za održivi razvoj i gđa. 
Ljiljana Dravec, voditeljica Odsjeka za zaštitu 
okoliša, predstavnica Grada Pule, Jadran-metala, 
Pula Herculanee i Usluge Poreč. U Celju smo 
sudionike proveli kroz novi regionalni Centar za 
gosp. otpadom koji je u izgradnji i trebao bi započeti 
s radom u 2008. Očekujemo da će sudionici iz 
općine Medulin dobivene informacije proslijediti 
svojim sugrađanima i pripremiti se za sudjelovanje 
u javnoj raspravi o Studiji utjecaja na okoliš 
budućeg Centra na Kaštijunu. 
 
Na www.zelena-istra.hr putem linka 4R+3E možete 
pristupiti galeriji fotografija regionalnog CGO Celje. 
 

 
 
Direktiva EU o Procjeni utjecaja na okoliš 
 
Prema europskim normama, zainteresirana se 
javnost konzultira još u idejnoj fazi nekog projekta a 
nakon toga kontinuirano tijekom cijele procedure. 
Europska pravila predviđaju rano uključivanje 
javnosti u proceduru procjene utjecaja na okoliš. Cilj 
ranog uključivanja, kao i kontinuiranog sudjelovanja 
u proceduri, je stvaranje preduvjeta da bi javnost 
mogla značajno utjecati na ishod procjene utjecaja 
na okoliš.  
 
Plan i organizacija sudjelovanja javnosti u PUO 
(identifikacija aktera, proračun i vremenski okvir, 
tehnike i metode, mjesta zbivanja, pristup prema 
feedbacku tj. prema komentarima i primjedbama 
javnosti i dr.) 
 
 
Rano uključivanje lokalne javnosti: 
- identifikacija problema/uzroka zabrinutosti putem 
upitnika, intervjua ili na drugi način 
- osigurati direktno rješavanje konfliktnih situacija 
(direktni broj osobe zadužene za komunikaciju, 
najbolje  
  ako se radi o projektnom menadžeru) 
- osigurati prezentaciju/iscrpnu informaciju o 
projektu dostupnu i razumljivu svima 
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- osigurati brzi odgovor na pitanja javnosti 
- informacije putem web stranica, tiskanih 
materijala, prezentacija... 
 
Interakcija javnost-izvođač-nadležna tijela za 
postupak PUO 
- redovite informacije o izmjenama projekta 
- odgovori na pitanja i primjedbe moraju biti jasni i 
očiti u SUO (dajući im primjereni značaj) 

- direktna komunikacija između projektnog 
menadžera i javnosti koja će rezultirati u izmjenama 
odluka 
 
CC photo by ManilaRyce:   
flickr.com/photos/95818633@N00/248185380/ 
 
 

Milena Radošević 
 
 
 
PLANIRANJE BUDUĆEG SUSTAVA ZA GOSPODARENJE OTPADOM U IŽ 
 

Komentari Zelene Istre na financiranje ŽCGO Kaštijun kroz  
Operativni program zaštite okoliša 2007. – 2009. (IPA fond) 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Zelena Istra je uputila komentare na nacionalni 
Operativni program zaštite okoliša 2007. – 2009.  
kroz koji će se velikim projektima osiguravati 
financijska sredstva iz  IPA fonda. Jedan od 
prioritetnih projekata koji će primiti sredstva je 
Županijski centar za gospodarenje otpadom 
Kaštijun i to 45 milijuna eura. 
 
Najbitniji komentari/kritike odnosile su se na 
površno prikazivanje što će ŽCGO Kaštijun sve 
sadržavati jer nije jasno da li će njegov sastavni dio 
biti i npr. uređaj za proizvodnju RDF goriva iz 
komunalnog otpada (iako postoje informacije da se 
i to planira). Istraživanja europskih organizacija za 
zaštitu okoliša (npr. European Environmental 
Bureau iz Brisela) ukazuju da su na europskoj 
razini mjere za smanjivanje nastajanja otpada 
na izvoru, odvojeno sakupljanje i recikliranje 
nedovoljno razrađene i da se nedovoljno u njih 
ulaže. Kao rješenje za smanjenje količina otpada 
koje se trajno odlažu na odlagalištima lokalne vlasti 
često favoriziraju spaljivanje otpada (spaljivanje u 
spalionicama i/ili proizvodnja RDF i spaljivanje u 
tvornicama cementa) - što je potpuno pogrešno 
tumačenje smisla EU direktive o smanjenju količine 
odloženog otpada na odlagalištima (mišljenje EEB-
a).  Operativni plan ne nudi dovoljno informacija što 
će se sve financirati traženim sredstvima i koji udio 
u tome se odnosi na maksimiziranje količine  
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Kaštijun danas 

 
odvojeno sakupljenog otpada namijenjenog 
reciklaži. 
 
Spornim smo smatrali i planiranje samo investicija u 
infrastrukturu, tj. činjenicu da se ne navodi  
investiranje u cjelovito razvijanje sustava 
gospodarenja otpadom, tj. u razvijanje svih 
sastavnica dobrog sustava (otvaranje reciklažnih 
dvorišta, organizacija odvojenog sakupljanja, 
edukacija, jačanje kapaciteta komunalnih i drugih 
poduzeća, uloga NGO-a i dr.). Upravo ovakvo 
parcijalno planiranje isključivo infrastrukture 
centralnog odlagališta, umjesto cjelovito planiranje, 
ostavlja previše prostora za njegovo loše 
funkcioniranje tj. nerealizaciju svih ostalih bitnih 
komponenti. Očekivanje da će to područje pokriti 
neki drugi projekti predstavlja rizik ukoliko se ti 
projekti ne realiziraju (a što se u praksi često 
događa). 
 
Navedeno može bitno promijeniti učinkovitost 
samog centra u postizanju prioritetnih ciljeva 
Strategije gospodarenja otpadom RH, njegov 
utjecaj na okoliš te time i kvalitetu života 
stanovništva i gospodarske aktivnosti (posebno 
turizam). Podsjećamo da se planirana lokacija CGO 
Kaštijun nalazi se u jednoj od najposjećenijih 
turističkih zona u Istri. Odgovor Ministarstva na 
naše komentare još uvijek čekamo.  
  

Milena Radošević 
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Zeleni telefon 
 

 

U srpnju 2007. primili smo 31 prijavu građana na Zeleni telefon i to vezane za sljedeće probleme: gradnja 2, 
otpad 16, razno 9, zračenje 1, životinje 3. 
 
 
Velika potražnja za informacijama 
Iako bi se prema našim statistikama moglo pomisliti 
da je u mjesecu srpnju problem otpada bio 
najkritičniji, većina tih poziva (njih 12) odnosilo se 
na traženje informacije o mogućnostima i načinima 
zbrinjavanja otpada i recikliranja u Puli i široj okolici. 
Zainteresiranost građana je velika, često nas 
kontaktiraju i traže informacije gdje mogu odložiti 
papir, baterije, opasan otpad, gume,  olupine, 
prazne tonere printera i dr. 
 
Neki nas kontaktiraju želeći komentirati letak "Gdje 
se koje smeće meće" te pozdravljaju takve 
inicijative kojima se građanima pružaju osnovne 
informacije o pravilnom zbrinjavanju otpada. 
Očigledno je da bi građanima trebalo pružiti 
dodatne informacije o recikliranju i mogućnostima 
koje im njihova zajednica pruža po tom pitanju. Više 
poziva odnosilo se i na Pravilnik o ambalaži i 
ambalažnom otpadu. Građani nisu zadovoljni kako 
neke trgovine provode i poštuju taj pravilnik te su od 
nas tražili dodatne informacije i pojašnjenja. U 
nekim smo slučajevima intervenirali i kontaktirali 
uprave tih trgovina upozorivši ih na propuste.  
Možemo zaključiti da osviještenost građana, tj. 
njihova motiviranost za recikliranje raste te da bi 
komunalna poduzeća, općine i gradovi trebali više 
osluškivati potrebe građana po tom pitanju. A svim 
građanima poručujemo da ne čekajući neke bolje 
dane RECIKLIRATI ZAPOČNU VEĆ DANAS! 
 
 
Strava u kukuruzištu 
Zastrašujući prizor usmrćenih te zatim razapetih 
ptica nemalo je iznenadio našeg aktivista koji je 
slijedom prijave na Zeleni telefon otišao  foto 
dokumentirati improvizirana "strašila" na jednom 
kukuruzištu u selu Kinkeli nedaleko Barbana. 
Ovakve morbidne i okrutne scene ne bi se 
posramio ni scenarist nekog horor filma no, našem 
seljaku takvo je postupanje sa životinjama 
normalno i prihvaćeno. To je još je  jedna potvrda  
neciviliziranog ponašanja pojedinaca prema živim 
bićima ali i potvrda o nedovoljnoj osviještenosti te 
primitivnosti tih istih pojedinaca. 
Sličan smo slučaj imali prije više godina u Puli i 
mada je tada putem medija i svih nadležnih slučaj 
osuđen, izgleda da to nije dovoljno da se takva 
praksa ne nastavi. 
Slučaj smo prijavili Policiji te Veterinarskoj inspekciji 
koji bi trebali kazniti počinitelja te aktivirati 
Hjigijeničarsku službu koja će zbrinuti leševe ptica 

na propisan način te tako spriječiti eventualnu 
zarazu. Za ta djela je je zakonom predviđena kazna 
od 5 do 15 tisuća kuna za privatne osobe, dok je za 
pravne puno veća. 
Budući da je vijest o bila objavljena u mnogim 
medijima uslijedile su i reakcije građana. S jedne 
strane građani su izrazili zadovoljstvo da se javno 
govori o okrutnostima prema životinjama te da se 
na taj način senzibilizira javnost, a s druge strane 
pripadnici lovačkih skupina i neki poljoprivrednici 
nisu bili zadovoljni što nismo naveli da su šojke 
jedne od najvećih štetočina te se jako brzo 
razmnožavaju budući da se hrane raznolikom 
hranom pa čak i hranom životinjskog porijekla. 
 
Postavlja se pitanje na koji način zaštititi 
poljoprivrednike s jedne strane, a opet ne tolerirati 
takvo nehumano iživljavanje na životinjama s druge 
strane.  
Iako su šojke štetočine i prema Zakonu o lovu NN 
10/95 stoji da spadaju u divljač, dakle dozvoljeno ih 
je loviti, u članku 75 jasno stoji da se aktom o 
ustanovljenju lovišta određuju mjere za sprečavanje 
štete od divljači koje je dužan poduzimati ovlaštenik 
prava lova, a naročito: 

� donošenje godišnjeg plana za poduzimanje 
određenih mjera za sprečavanje štete  

� nabavljanje zaštitnih sredstava za izvršenje 
sprečavanja štete (mehaničkih i kemijskih 
repelenata) 

� pravovremene i besplatne raspodjele istih 
korisnicima zemljišta na njihov zahtjev uz 
prethodnu javnu obavijest i davanje uputa 
za njihovu uporabu (čl.76 i 77) 

 
Dakle, ne možemo na svoju ruku ubijati divljač kada 
i koliko hoćemo jer zamislite da se netko usred 
grada sjeti obračunati sa štetočinama šetajući s 
puškom u ruci, u ruralnim predjelima je to možda 
uobičajeno no, pred zakonom smo svi jednaki bili 
mi sa sela ili iz grada. 
 

Voditeljica Zelenog telefona, Irena Burba 
 
 

 
Zelena Istra 
Gajeva 3, 52100 Pula 
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